
OD JAVNIH DEL Sl OBETAMO
TUDI GOSPODARSKO KORIST
Jiavna dela so pri nas na splošno še precej neznana stvar, ne pa tudi za

mosščansko občino. O tem, kako jih pripravijajo, kje in kako potekajo, kakšne
načirte imajo z njimi in o drugih zanimivih stvareh smo se pogovarjali s sekre-
taridto za arbanizem in varstvo okolja Jano Eijavec-Hauptman.

• > Moščanska občina je bila med pr-
vimii, ki je že lani pripravila prognune
javmih del. Občinska skupščina je nji-
hovo uresničevanje ugodno ocenila.

Erjavec-Hauptman: »Res smo bili
ena. prvih slovenskih občin, ki se je

^odrvala na pobudo ministrstva za
delo, da se z javnimi deli opravijo
nekatera deia, za katera sicer ni do-
volj denarja v občinskih proračunih in
se hkrati vsaj začasno zaposli del
brezposelnih v občini. Tako smo lani
pripravili program, če govorim pred-
vsem za področje komunalnega go-
spodarstva, vzdrževanja makadam-
skih cest. Te so bile slabo vzdrževane,
ker ni bilo denarja za cestarje. Prija-
vili smo tudi program Čiščenja od po-
vod:nji in zaradi naših nemarnosti
onesnaženih bregov reke Ljubljanice,
sekanje obolelih kostanjev, vzdrževa-
nje igral na otroških igriščih ter še
nek;aj drugih programov.«

• So stroški pokrili vrednost del?
Erjavec-Hauptman: »V vsakem

primeru. Ko smo pregledali, naj re-

čem ekonomske učinke izvedenih jav-
nih del, smo se odločili število progra-
mov in njihov obseg še povečati.
Omenjenim programom se je letos
pridružilo še odvažanje odpadkov
z divjih odlagališč in njihQvo sanira-
nje. Lotili smo se tudi sanacije gra-
moznice ob Litijski cesti, ki ni le leglo
nesnage, ampak je zaradi podtalnice
tudi ekološko nevarna. Moram kar
naravnost povedati, da si od letošnjih
programov javnih del obetamo pre-
cejšnjo gospodarsko korist. Vsako-
mur, ki se vozi po makadamskih ce-
stah, je jasno, da so v bistveno bolj-
šem stanju kot prej.«

• Kljub vsemu najbrž ne gre brez
težav?

Eijavec-Hauptman: »Nekaj jih je
predvsem na začetku res bilo, kar je
razumljivo, saj smo morali uskladiti
delovanje vrste institucij, ki so pri
pripravi in izvedbi teh programov so-
delovale. Sploh pa težave niso bile
tako velike, da bi bilo takrat treba biti
plat zvona. Kasneje je delo steklo

brez zastojev. Gre preprosto za to, da
vsi pravočasno opravijo svoj del po-
sla. Zavod za zaposlovanje mora - če-
prav vemo, da ima včasih težave, ker
jih ni malo, ki tako ponujeno delo
odklonijo - predlagati delavce ustrez-
nih znanj in kvalifikacij. Letos na pri-
mer, smo pri vzdrževanju cest želeli
zaposliti predvsem domačine, ker se
s tem zmanjšajo stroški prevozov na
delo, vendar je še pomembnejše to,
da »domači« delavci za »svoje« ceste
kažejo precej večjo skrb, kot bi jo '
morda drugi.«

Jože Piškur: »Lani smo za obdobje
štirih mesecev na lokalnih cestah
imeli 16 delavcev, ki so se dnevno
vozili iz mesta. Nobeden od njih ni bil
doma na območju, kjer so delali. Pri
čiščenju bregov Ljubljanice jih je bilo
deset. V nasprotju z lanskim letom
letos ne delamo več skupinsko, pač pa
smo posamezne odseke cest razdelili
med posamezne delavce. Vsaj šest de-
lavcev-cestarjev bi zaposlili za stalno,
vendar za kaj takega v mestnem prb-
računu za ceste ni denarja. To je tudi
eden izmed razlogov, da želimo pro-
gram vzdrževanja lokalnih makadam-
skih cest podaljšati čez celo leto.
(nadalj. na 3. strani)



(nadalj. s 1. strani)
• Pri cestah so javna dela nekakšno

nadomestilo za cestarje, ki jih ni več?
Erjavec-Hauptman: »V občini smo

ugotovili, da se. od kar smo »ukinili«
cestarje in skrb za ceste preložili na
ramena cestnih podjetij, stanje lokal-
nih makadamskih cest slabša. Naj-
boljša rešitev se nam je zdela, da
znova zaposlimo cestarje, vendar naš
nadrobno utemeljen predlog ni dobil
podpore pri mestnih oblasteh. Jasno
pa je, da bomo imeli dobre makadam-
ske ceste le, če bodo zanje skrbeli
cestarji. Zato je bil ta program javnih
del tudi prvi na vrsti.«

• Del denarja za plače teh delavcev
prispeva zavod za zaposiovanje, del
pa občina. Koliko delavci zaslužijo na
mesec?

Eijavec-Hauptman: »V razpisnih
pogojih ministrstva za delo so na-
tančno zapisane obveznosti repu-
blike, obveznosti občine in obvezno-
sti izvajalca javnih del. Občinski iz-
vršni sveti morajo zagotoviti stimula-
tivni del dohodka in denar za izvedbo
programa. V Ljubljani za ta denar
poskrbi mesto iz proračuna. Tako de-
lavec na cesti dobi okrog 14 tisoč to-
larjev. Pravzaprav se s tem približajo
plačam redno zaposlenih delavcev
v cestnem podjetju.«

• Ste 2 delavci zadovoljni?
Erjavec-Hauptman: »Delo cestarja

je še vedno pojmovano kot manj
vredno delo. Pred vojno npr. je bila
to državna služba. Zato se Ijudi za
tako delo težko dobi. Te, ki zdaj de-
lajo na cestah, smo kar nekaj časa
iskali. Imeli smo srečo in dobili pred-
vsem mlade ljudi, ki se dela ne bra-
nijo, kar se vidno pozna. V tem me-
secu in pol, odkar smo letos začeli
z deli, se njihov delež kar pozna.«

• Nekateri so opozaijali na boja-
zen, da bi nezaposleni ta dela razu-
meli kot nekakšno prisilno delo?

Erjavec-Hauptman: »Imamo tudi
programe v družbenih dejavnostih, ki
jih sicer mi ne organiziramo. To so
programi za pomoč bolnim in ostare-

lim na domu, potem svetovanje v šo-
lah in druge. Kolikor vemo, so na šoli
v Jaršah zelo zadovoljni z izvajanjem
programa. Z otroki se ukvarjajo indi-
vidualno in reakcije otrok so zelo za-
nimive. Kar tekmujejo med seboj,
kdo si bo pridobil možnost pogovoriti
se s psihologom, kar ni ravno obi-
čajno. Gre res za pristne, lahko bi
rekla prijateljske pogovore in uspehi
so že opazni. Upam, da bomo ta pro-
gram lahko še razširili.«

• Kakšna je vloga podjetij, ki dela
organizirajo?

Erjavec - Hauptman: »Ta so prav-
zaprav dejanski izvajalci programov.
Pri cestah je to Cestno podjetje Ljub-
ljana, pri vzdrževanju bTežin Hidro-
tehnik, pri sanaciji odlagališč pa javno
podjetje Snaga. Opravljati morajo
strokovni nadzor nad deli, varnostjo
pri delu ter dela nasploh organizacij-
sko vodijo.«

• Omenili ste tudi divja odlagališča
odpadkov?

Erjavec-Hauptman: »Evidentirali
smo 25 krajev, kjer ljudje odlagajo
različne odslužene predmete in dmge
vrste odpadkov. Te zdaj čistimo, od-
padke odvažamo in prostor izravna-
vamo. Skušamo tudi z različnimi pri-
jemi preprečiti, da bi ljudje še vedno
tam odlagali smeti, s kopanjem jar-
kov, ki preprečujejo dostop prevoz-
nim sredstvom, na primer. Dela pri
čiščenju bregov Ljubljanice pa se
bodo začela jeseni, septembra, ko
bodo vodne razmere ugodnejše. To
delo pa je bolj zahtevno, predvsem
pri zagotavljanju varnosti delavcev.«

• Bodo javna dela tudi v prihodnje?
Erjavec-Hauptman: »Seveda. Na

to kažejo njihovi učinki, pa tudi vlo-
ženi denar se obrestuje. Ne le, da jih
želimo obdržati, radi bi jih tudi razši-
rili tako po obsegu, kot tudi še na
druga področja. Na primer na inšpek-
cijske službe pri odkrivanju nedovo-
ljenih gradenj. K temu pa spodbu-
jamo tudi posamezne krajevne skup-
nosti, Zalog se je že odzval s progra-
mom vzdrževanja igriše in zelenic.


